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A képlet
Rendt Elvinders szerint 

R4+W3+ZD78=DST9. Rendt 
Elvinders erre a megállapí-
tására igen korán rájött, alig 
múlt 16 éves. Igaz, a képlet el-
fogadtatása mind a mai napig 
nem történt meg maradéktala-
nul, hiszen a szakmában jelen-
tős azoknak a kételkedőknek 
a száma, akik nem értenek 
egyet a végeredménnyel, sőt, 
akadnak olyanok is, akik sze-
rint már az első betűjelekkel 
és számokkal kapcsolatban is 
komoly gondok merülnek fel. 
Nézzük meg alaposabban: R4. 
Mindannyiunkban megfogal-
mazódik a kérdés, hogy vajon 
az „R” mit jelöl, de nem ez a 
lényege a levezetésnek. Rendt 
Elvinders szerint az a fő baj 
az emberiség jelentős hánya-
dával, hogy folyton okoskod-
ni akarunk, előtérbe helyezve 
saját véleményünket, ezáltal 
elnyomva az esetleges ötletes 
felvetéseket, jó megoldásokat. 
Az R4 pontos meghatározá-
sához tehát nem a nagyhan-
gú tömeghez kell fordulnunk, 
hanem magához a halk szavú, 
komoly szakmai múlttal ren-
delkező Rendt Elvindershez. 
A probléma viszont az, hogy 
Rendt Elvinders jelenleg már 
nem erősíti az élő tudósok tá-
borát, így mégiscsak a kétke-
dő szkeptikusok közül kell 
megszólaltatnunk valakit, aki 
legalább nagyvonalaiban is-
meri a híres Rendt Elvinders 
munkásságát. Szomorú, de 
erre a hálátlan feladatra min-
deddig nem akadt megfele-
lő jelentkező, ugorjunk hát a 
képlet végére, hátha világo-
sabban látjuk a dolgot: DST9. 
Sajnos nem lettünk okosab-
bak, ez még bonyolultabbnak 
tűnik. Rendt Elvinders, ha 
élne, büszke lenne ránk, ami-
ért ismét elővettük nagyszerű 
képletét, de egyben csalódott 
is, mivel látná, hogy tényleg 
nincsen kulcsunk az ő képle-
tekben kifejezhetetlen zsenia-
litásához.

Hartay Csaba

– Pali bácsi, milyen kap-
csolata van a Szarvas és Vi-
dékével?

– Most már csak olvasom és 
gyűjtöm, kezdettől fogva meg-
vannak az újságok.

– De nem így volt ez 23 év-
vel ezelőtt.

– De nem ám, mert ott vol-
tam a lap születésénél. Szabo-
vik János megkeresett, hogy el-
vállalnám-e a sportrovat szer-
kesztését. Az első összejövet-
len mintegy 25-en voltunk je-
len, akik különböző részt vál-
laltak a tudósítói munkából. 
Aztán többen lemorzsolódtak, 
én maradtam.

– Melyek voltak a főbb sport-
ágak, amelyekről tudósított?

– A munkám abból állt, hogy 
a heti sporteseményekről írtam 
tudósítást, de főleg az élsport-
ról. Az azt jelentette, hogy ek-
kor került a Szarvasi Vasas lab-
darúgó csapata az NB II-be. (20 
csapatos volt akkor az NB II. a 
szerk.) Sajnos csak egy évig bír-
ták ezt az osztályt és kiestek. A 
következő évben az NB III-as 
területi Körös-csoportban baj-
nokok lettek és az átszervezett 
két csoportos NB II-be, a keleti 
csoportba kerültek és rögtön a 
harmadik helyen végeztek.

A foci mellett az NB I-es női 
kosárlabda mérkőzésekről is ír-
tam a tudósításokat a helyi lap-

Csabai Pál nyolcvanötön túl
Pali bácsit a sporttudósítók doyenjét a tudósítói munkáról és 
a Szarvas és Vidéke alapításáról kérdeztük.

nak, a Népsportnak és a Békés 
megyei Hírlapnak.

– Én úgy emlékszem, hogy 
Pali bácsival más sportesemé-
nyeken is találkoztam. 

– Valamennyi sportágról 
igyekeztem eredményeket ös-
szeszedni. Jómagam sakkoztam 
is versenyszerűen, így aztán a 
szarvasi sakk-életet ismerve, 
rendszeresen írtam a sportág-
ról. Az Alkotmány Kupa, majd 
a Szent István Kupa versenyei 
az országos versenynaptárban 
is szerepeltek. A megyei és a 
járási csapatbajnokságokról je-
lentek meg eredmények. 

– Láttam Önt a kajak-kenu 
versenyeken is.

– Sándor Tamás a sportág 
nagy elhivatottságú megszál-
lottja mindig szólt, ha esedékes 
volt valamely verseny. Ezekről 
beharangozókat, tudósításokat, 
értékeléseket hoztunk le.

– A többi sportággal milyen 
volt a kapcsolata?

– Mint néző ott voltam, de 
nem írtam tudósításokat, arra 
voltak más, avatottabb szakem-
berek, akik ezt vállalták. 

– Milyen volt a kapcsolat a 
szerkesztőkkel?

– Én valamennyi szerkesztő-
vel dolgoztam 1994-ig, a Szar-
vasi 7 megjelenéséig.

A szerkesztőktől szabadke-
zet kaptam. Én döntöttem el, 

hogy miről írjak és milyen ter-
jedelemben. Az első cikkem a 
Szarvas és Vidéke 2. számában 
jelent meg. „Piros-kékben sike-
rül?” címmel a területi bajnok-
ságot megnyert Szarvasi Vasas-
ról írtam értékelést.

– Mikor kezdte a sporttudó-
sítást?

– 1950-ben kezdtem ezt a 
munkát, és 2000-ben hagy-
tam abba. Az 50 év alatt sok 
híres sportvezetővel, sporto-
lóval ismerkedtem meg. Olya-
nokkal, mint például Lakat Ká-
roly tanár úr, Mészöly Kálmán 
a „szőke szikla”, Csank János, 
Verebes József. A sakkszövet-
ség egykori elnökével, Flórián 
Tiborral, sakk olimpikonok-
kal Verőczy Zsuzsával, Iván-
ka Máriával. A kosarasok kö-
zül a sokszoros válogatott Kiss 
Lenkét említem, de a sor hos-
szú lenne.

– Figyelemmel kíséri a mos-
tani sporteseményeket?

– Olyannyira, hogy a 2000-
ben történt visszavonulásom 
dacára a helyi labdarúgást to-
vábbra is fi gyelemmel kísérem. 
Több évtizedre visszamenőleg 
megvannak a jegyzeteim. Ezek 
a jegyzetek több fogadást is el-
döntöttek.

Születésnapja alkalmából kö-
szöntjük! Köszönjük a vissza-
emlékezést és további jó egész-
séget kívánunk!

Lejegyezte: rimi

Iskolánk, a Tessedik Sámuel Főiskola Gyakorló 
Általános Iskola a városban egyedülálló módon, 
mint ÖKO iskola, a 2007/2008-as nevelési évben, 
minden hónap harmadik hetében minden álta-
lunk nevelt gyermek számára és alkalmanként a 
családok bevonásával barangoló túrákat szervez. 
Az iskolások számára nehezítve a feladatokat, ke-
rékpáros és uszodai elfoglaltságot is biztosítunk. 

Célunk: Az egészség, mint érték megjelenése, 
egészség-megóvó magatartás szokásainak kiala-
kítása, erősítése. Egészségvédő és egészségfej-
lesztő szemlélet és gyakorlat (életvitel) alakítá-
sa. A gyermekek szervezetének sokoldalú, ará-
nyos és harmonikus fejlesztése életkoruknak 
megfelelően. A mozgásról szerzett pozitív élmé-
nyek erősítése.

Legsikeresebbnek bizonyult a kerékpártúra, 
melynek célállomása a Csabacsüdhöz közeli Fá-
cántelep volt. Tanulóink nagy érdeklődéssel vet-
tek részt a túrán, és nyertek betekintést az ál-
lat tartásának sajátosságaiba. A mozgás, a ter-
mészetközeli lét minden gyermeket megérintett.

Legutóbbi túránk célállomása a Táncsics Va-
dásztársaság volt. Itt a gyerekek megismerhették 
a vadászok munkáját és annak fontosságát.

A tanulók izgatottan várják a következő ba-

rangolást. A túrákat megelőzi a gyermekek 
gyűjtőmunkája, amelyhez a tanító nénik, a szü-
lők, az iskolai könyvtár és a világháló nyújt se-
gítséget. Ezen összetett munka során hisszük, 
hogy a gyermeket hozzásegítjük a környezet-
tudatos gondolkodás kialakulásához, közvetlen 
környezetének megismeréséhez, hiszen „A ter-
mészet az egyetlen könyv, amely minden lapján 
nagy tartalmat nyújt nekünk.”

A programokat egy ötnapos Erdei Iskolával 
zárjuk Mátrafüreden, melynek előkészítéséhez 
hozzájárulnak a rövid, ám tartalmas túrák.

Földön gyalog, kerékpárral


